
 روزانه ۶۰ ميليون ليتر پساب آلاينده
 به خليج فارس ريخته مي شود 

 نسل آبزيان به دليل آلودگي 
در معرض خطر انقراض 

نماين�دگان اس�تان هرم�زگان در مجل�س  عض�و مجم�ع 
با بحران�ي خواندن وضعي�ت آلودگي خلي�ج فارس اع�ام كرد: 
ح�دود ۷۰۰ ليت�ر در ثاني�ه پس�اب هاي حاص�ل از فاضاب هاي 
خانگ�ي و صنعت�ي ب�ه خلي�ج ف�ارس س�رازير مي ش�ود. 
احمد مرادي، با انتقاد از اينكه مهم ترين معضل زيست محيطي خليج 
فارس ورود فاضلاب هاي خانگي، ش��هري و صنعتي است، گفت: ورود 
فاضلاب نسل آبزيان خليج فارس را در معرض تهديد قرار داده و معضلي 
جدي است به نحوي كه اگر مديريت نش��ود، آينده روشني در انتظار 
اين درياي اس��تراتژيك نخواهد بود.  نماينده مردم بندرعباس، قشم، 
ابوموسي، حاجي آباد و خمير در مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه 
به دفعات نگراني خود را در رابطه ب��ا ورود فاضلاب به خليج فارس به 
آبفاي شهري، دولت و مجلس اعلام كرده ايم، افزود: حدود 700 ليتر 
در ثانيه پساب هاي حاصل از فاضلاب هاي خانگي و صنعتي به خليج 
فارس سرازير مي شود كه سلامت مردم را در معرض تهديد قرار داده 
و از سويي حيات دريا را به خطر انداخته اس��ت.  وي با انتقاد از اينكه 
نس��ل آبزيان خليج فارس به دليل آلودگي زيست محيطي در معرض 
خطر انقراض قرار دارد، تصريح كرد: آلودگي زيست محيطي جاذبه هاي 
گردش��گري دريا را كاهش داده و مي تواند يكي از دلايل وجود كشند 
س��رخ باش��د كه تهديدي جدي براي آبزيان و مرجان هاي محسوب 
مي ش��ود. اين نماينده مردم در مجلس دهم با بيان اينكه وزارت نيرو 
مي تواند از پس��اب هاي حاصل از فاضلاب براي آبياري فضاي س��بز، 
كش��اورزي و صنعت بندرعباس اس��تفاده كند، ادامه داد: متأس��فانه 
پساب هاي تصفيه نشده راهي خليج فارس شده در حالي كه در ثانيه 
200 الي 300 ليتر آب شرب براي آبياري فضاي سبز استفاده مي شود 

و مردم با كمبود آب شرب مواجه هستند. 
مرادي درباره برخي اظهارات مبني بر اينكه استفاده از آب شيرين كن ها، 
ش��وري خليج فارس را در پي داش��ته اس��ت، گفت: اس��تفاده از آب 
شيرين كن ها با مجوزهاي لازم از سوي سازمان محيط زيست صورت 
گرفته و خطرات زيس��ت محيطي مانند افزايش شوري آب را به همراه 
ندارد به گونه اي كه با اس��تفاده از آب ش��يرين كن ها آب را به برخي از 
اس��تان ها نيز انتقال مي دهيم؛ البته با توجه به خشكسالي 20 ساله، 
استفاده بي رويه از سفره هاي آب زيرزميني و كاهش بارندگي در استان 

هرمزگان راهي جز استفاده از آب شيرين كن ها وجود ندارد. 
نماينده مردم بندرعباس، قش��م، ابوموس��ي، حاجي آب��اد و خمير در 
مجلس دهم ادامه داد: علاوه بر اين دستگاه ها و تجهيزاتي كه در كشور 
مورد استفاده قرار مي گيرد، مورد تأييد وزارت نيرو و سازمان حفاظت 
محيط زيست بوده و كارشناسان در صورتي كه به صورت بي رويه از آنها 

استفاده نشود، بي خطر بودن آنها را تأييد كرده اند. 
صيد بي رويه ماهي توس�ط صي�ادان چيني 
در س�واحل اي�ران از زبان عضو كميس�يون 
اجتماعي مجلس بهانه اي شد تا به حاشيه اي 
بهتر از متن برس�يم و آن هم اعتراف صريح 
مسئولان شيات كشور نسبت به فعاليت يك 
سوم صيادهاي چيني در جنوب كشور است. 
چند ماهي است كه اعتراض و انتقادات پيرامون 
حضور صي��ادان چين��ي در جنوب كش��ور به 
عن��وان يك��ي از اصلي ترين دغدغ��ه صيادان و 
ساحل نشينان تبديل شده است، دغدغه هايي 
كه شعاع آن از بوشهر و جاسك گرفته و به ساير 
شهرهايي مانند قشم رسيده و بارها مردم منطقه 
در قالب تجمعات و تحصن ها اعتراض خود را به 

اين موضوع نشان داده اند. 
پيش تر از اين نيز بيان شده بود صيادان چيني 
قبل از ورود به آب هاي جزيره قشم و هرمز در 
آب هاي استان بوش��هر، تورهاي خود را براي 
صيد ميگو به آب انداخته بودن��د، اما به دليل 
اعتراض و ممانعت صيادان اين استان مجبور 
به ت��رك آب هاي بوش��هر و ورود ب��ه آب هاي 
منطقه آزاد قش��م ش��دند. چيني ها با حضور 
كش��تي هاي صيادي خ��ود كه در هر ش��ناور 
بيش از 20 خدمه و يك مترجم ايراني دارند، 
به صيد بي روي��ه مي پردازند و مردم قش��م و 
مس��افراني را كه به اميد خريد ميگ��و به اين 
جزيره سفر مي كنند، در حسرت خوردن اين 

آبزي خوشمزه مي گذارند. 

 انكار صريح مسئولان ش�ياتي در باب 
فعاليت شناورهاي صيادي خارجي

اما در اين ميان انكار صريح مس��ئولان شيلاتي 
در باب فعاليت ش��ناورهاي صيادي خارجي در 
آب هاي جنوبي ايران دليل رفع نشدن مشكل بود؛ 
چراكه تا همين چند وقت پيش حضور چيني ها 
براي صي��ادي در آب هاي هرمزگان را ش��ائبه و 
شايعه توصيف و اينگونه بيان مي كردند كه »تنها 
كاركنان برخي از شناورهاي صيادي كه مالكان 
آنها ايراني اند، عموماً افراد چيني هستند و همين 
امر سبب شده صيادان و جامعه محلي فكر كنند 
كه اين شناورها خارجي هستند، در حالي كه ما به 

شناورهاي خارجي مجوز صيد نمي دهيم.«
فارغ از بحث هاي اعطاي مجوز به ش��ناورهاي 
خارجي كه با ابزار جدي��د و صنعتي به مقابله با 
صيد سنتي مي پردازند، اما بايد گفت كارشناسان 
عقيده دارن��د، از آنجايي كه صي��ادان بومي از 
ابزار سنتي استفاده مي كنند، ميزان صيد آنان 
آس��يبي به آبزيان نمي زن��د و بس��يار كمتر از 
چيني هايي است كه با ابزار جديد و صيد صنعتي 

به جاروكشي دريا مي پردازند. 
به هرحال انكار صريح مسئولان شيلاتي در باب 
فعاليت شناورهاي صيادي خارجي در آب هاي 
جنوبي ايران و بي توجهي در راستاي به كارگيري 
نيروهاي جوان و بومي و ب��از كردن ميدان براي 
صيد سنتي توسط صيادان منطقه، كار را به جايي 
رس��اند كه يكبار ديگر در جريان بازديد اعضاي 

كميسيون اجتماعي مجلس از مناطق مختلف 
اس��تان هرمزگان اين امر تك��رار و از زبان عضو 

كميسيون اجتماعي مجلس رسانه اي شود. 
 قايق هاي صيادي چيني در سواحل

محمد اسماعيل س��عيدي ضمن ابراز تأسف از 
محروميت شديد مردم استان به انتقال اعتراض 
مردم منطقه هرمزگان نسبت به مشكل صيادان 
براي صيادي در س��واحل اين استان پرداخته و 
گفته است: صيادان عنوان مي كردند كه با وجود 
اينكه تنها منبع درآمد ما از صيادي اس��ت به ما 
مجوز صيد داده نمي ش��ود و اين در حالي است 
كه قايق هاي صيادي چيني در سواحل ايران به 

ماهيگيري مي پردازند. 
سعيدي خاطر نشان كرده اس��ت: اين صيادان 
مي گفتن��د ك��ه قايق ه��اي صي��ادي چيني با 
تكنولوژي هاي جديدي كه دارند به صيد ماهي 
در حجم بالا در منطقه ما مي پردازند و اين ميزان 

صيد به حدي است كه زيست بوم منطقه را تغيير 
داده است. 

اين اعتراض ها در اين راس��تا اس��ت كه حضور 
چيني ه��ا ي��ا خارجي ه��ا در آب ه��اي جنوب 
براي صيادي، طي سال هاي گذش��ته به دليل 
محدوديت هاي شديد در باب صدور مجوز صيد 
براي صيادان داخلي، نوع��ي تقابل و تضاد را در 
جامعه محلي و صيادي رقم زده اس��ت؛ چراكه 
از طرفي مسئولان ش��يلات دليل محدوديت ها 
در صدور مجوز را كمبود و حمايت از منابع آبي 
اعلام مي كنند و از طرفي ديگر صيادان ش��اهد 
فعاليت شناورهاي پيشرفته صيادي خارجي ها 
در آب هاي پيراموني محل زندگي خود هستند. 
 پاسخ شيات به حضور نيروهاي چيني 

در آب هاي جنوب ايران
سيد حسيني در گفت وگو با »جوان« در پاسخ 
به سؤالي مبني بر چرايي حضور نيروهاي چيني 
در قبال نيروهاي ايراني مي گويد: پتروش��يمي 
هم نيروي خارجي دارد، اما چرا كسي معترض به 

حضور آنها نيست؟!
وي در ادامه ش��ناورهاي موجود را چيني اما در 
مالكيت ايراني ها دانس��ت و ضمن ملي ارزيابي 
كردن آن طرح ه��ا، اعتراض هاي موجود محلي 
را در راس��تاي اختلاف ميان صيادان س��نتي و 
صنعتي توصيف كرد كه از قديم تا به امروز وجود 

داشته است. 
جالب اس��ت ك��ه اين مق��ام مس��ئول موضوع 
مورد نظر را ضمن فرصت تلق��ي كردن، جذب 
س��رمايه گذاري ب��دون س��رمايه گذاري بانكي 
معرفي ك��رد و در نهايت خود اعت��راف كرد كه 
قايق و لنجي وجود ندارد، هر چه هس��ت فقط 
كش��تي هايي اس��ت كه 10 درصد آنها چيني 

هستند. 
در پايان هم ب��ا بيان اينكه اين كش��تي ها براي 
ذخاير تحقيقاتي 50 ساله برنامه ريزي شده اند، 
گفت: اگر هزار نفر فعاليت مي كنند تنها 200 تا 
300 نفر چيني هستند، كما اينكه ما در خواست 
نيرو كرديم و فراخوان داده ايم نيروي چيني را 

برمي داريم و ايراني مي گذاريم. 
حال اين صحبت ه��ا را بگذاريد در كنار اين مهم 
كه زندگي مردم جنوب و ساحل نشينان آميخته 
با دريا و صيادي اس��ت و آبا و اج��داد جنوبي ها 
مخترعان و مبدعان روش هاي صيد و شناورهايي 
هستند كه در تمام دنيا بي همتاست؛ قايق حوري، 
لنج هاي غول پيكر چوبي، صيد مش��تا، گركور و 
ساير ادوات صيادي ابزار كار صيادان خطه خليج 
هستند كه در اوج گرما و شرجي ريزان تابستان 
كمر همت بس��ته ت��ا روزي ح��لال را از دريا كه 
پاك ترين مهد حيات است، به دس��ت آورد، اما 
اينكه چه كسي بايد پاسخگوي هدر رفت نيروهاي 
بومي و س��نتي در قبال تحت الش��عاع قرار دادن 

معيشت صيادان بومي باشد،  مشخص نيست؟!
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  وزير اسبق آموزش و پرورش با بيان اينكه آموزش و پرورش بايد سند 
تحول بنيادين را اجرا كند، افزود: سند 2030 و نسخه رشد يافته آن در 
سال هاي بعدي هم از نظر قانوني لغو است و اگر كسي غير از اين عمل 

كند، مجرم است.
  رئيس كميته ايمني شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به برگزاري 
پانزدهمين نمايش��گاه گل و گياه اعلام كرد: اين نمايش��گاه به خوبي 
ظرفيت هاي ما را در صادرات گل نمايان مي كند و بايد از اين فرصت در 

جهت ارتقاي سهم صادرات كشور در زمينه گل بهره ببريم. 
  رئيس شوراي اسلامي شهر تهران گفت: ش��ورا در دوره هاي قبل با 

دوري جستن از مسائل سياسي موفق عمل كرده است. 
  مدير كل امور كودكان و نوجوانان سازمان بهزيستي كشور از اجرايي 
شدن مرخصي دوره مراقبت براي مادراني كه فرزندخوانده زير سه سال 
را از سازمان بهزيستي كش��ور مي پذيرند، خبر داد و گفت: ميزان اين 

مرخصي، معادل مرخصي دوره زايمان است. 
  يك نماينده مجل��س بيان كرد: انجام آزمايش ه��اي ژنتيك قبل از 
ازدواج هزينه بسيار سنگيني بر دوش افراد مي گذارد كه توان پرداخت 
از عهده بسياري خارج است؛ اگرچه آزمايش هاي اوليه ژنتيك رايگان 

است، اما مي طلبد آزمايش هاي پيشرفته نيز رايگان شود. 
  مسئول سازمان بسيج رسانه گفت: رسانه ها كانال ارتباطي مردم و 
مسئولان هستند كه بايد انتظارات و مطالبات آحاد ملت را بشنوند و به 

مسئولان منتقل كنند. 
  وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت:فارغ از آمارهاي غلط و نادرستي 
كه در زمينه مسائل اجتماعي از سوي برخي كانديداها مطرح مي شود، 
آنچه بيشتر قابل مشاهده بوده، فقدان بحث و بيان علل كارشناسي در 

خصوص علل بروز آسيب هاي اجتماعي است. 
  كتاب ملي مد به همراه نخستين راهنماي مد و لباس ايران با مجوز 
رسمي از كارگروه ساماندهي مد و لباس كشور در سي امين نمايشگاه 

بين المللي عرضه شد. 
  مدير كل دفتر آب و خاك سازمان حفاظت محيط زيست با تأكيد بر 
اينكه آلودگي سموم قابل مقايسه با آلودگي حاصل از كودهاي شيميايي 
نيست، اظهار داشت: س��الانه حدود 25 هزار تن سم در كشور مصرف 
مي شود، اما مصرف كودها چيزي حدود 4 ميليون تن محاسبه شده است 

كه اثرات جبران ناپذير روي سلامت آب هاي زيرزميني و خاك دارند. 
  سازمان وظيفه عمومي ناجا اعلام كرد: مشمولاني كه تا پايان سال 96 
بيش از هشت سال غيبت داشته باشند، تا 15 خرداد ماه امسال مهلت 
دارند تا با مراجعه به دفاتر خدمات الكترونيك انتظامي )پليس+10( در 

طرح جريمه مشمولان غايب ثبت نام كنند. 

چهار س�ال پيش در چنين ايامي وقتي دكتر 
حسن روحاني درباره برنامه هاي انتخاباتي اش 
پش�ت تريبون قرار گرفت، جامعه 11 ميليوني 
معلولان را خطاب قرار داد و از پيگيري قانون 
جامع حماي�ت از حقوق معل�ولان و اختصاص 
حداق�ل 3 درص�د از مجوزهاي اس�تخدامي 
) رسمي،  پيماني، كارگري( دستگاه هاي دولتي 
و عموم�ي اع�م از وزارتخانه ها، س�ازمان ها، 
مؤسس�ات،  ش�ركت ها و نهاده�اي عمومي و 
انقاب�ي و ديگر دس�تگاه هايي ك�ه از بودجه 
عمومي كشور استفاده مي كنند به افراد معلول 
واجد ش�رايط س�خن گفت. با انتخ�اب وي به 
عنوان رئيس جمهور و رأس هرم اجرايي كشور 
اما نخس�تين اقداماتي كه در ح�وزه معلولان 
صورت گرفت ب�ا وعده هاي آق�اي روحاني در 
تضاد كامل بود؛ وادار شدن س�ردبير روزنامه 
ايران سپيد به استعفا 48 ساعت پس از انتقاد 
از دولت و همچنين اخراج تنها معلول ش�اغل 
در نهاد رياس�ت جمهوري از جمله نخس�تين 
گام ه�اي دول�ت يازده�م در ح�وزه معلولان 
بود كه از همان ابت�دا اميد را ب�ه تدبير دولت 
در اي�ن ح�وزه در دل معل�ولان ناامي�د كرد. 
فاصله ميان س��لامت و معلوليت شايد چند ثانيه 
باشد؛  ثانيه هايي كه موجب مي ش��ود تا به گفته 
انوش��يروان محس��ني بندپي علاوه بر جمعيت 
8 درصدي معلولان از جمعيت كش��ور سالي 30 
درصد هم به اين جمعيت اضافه شود؛  معلولاني كه 
بر اثر حوادثي نظير حوادث كار يا سوانح جاده اي 
به جمعيت معلولان اضافه مي شوند و با انبوهي از 
چالش ها مواجه خواهند بود به خصوص اينكه در 
شرايط كنوني جامعه بيكاري و فقر گريبان افرادي 
با ظاهر س��الم را هم رها نمي كند. ب��ه هر رو چه 
معلولان مادرزادي و چه معلولاني كه در حوادث 
دچار معلوليت مي شوند هم ش��هروندان همين 
جامعه هستند و از نگاه منشور حقوق شهروندي 

حق حيات،  داشتن شغل و درآمد و بهره گيري از 
خدمات اجتماعي را دارند. 

  نگاهي به قانوني كه اجرا نشد
قانون جامع حمايت از حقوق معلولان هم در سال 
83 بر همين اساس تصويب شد، اما اين قانون هم 
از جمله مصوباتي است كه سال هاست در حصار 
كاغذي محبوس ش��ده و رنگ اجرايي ش��دن را 

نديده است. 
طبق اين قانون دولت موظف است زمينه هاي لازم 
را براي تأمين حقوق معلولان، فراهم و  حمايت هاي 

لازم را از آنها به عمل آورد. 
تمامي وزارتخانه ها، س��ازمان ها و مؤسس��ات و 
ش��ركت هاي دولتي و نهادهاي عمومي و انقلابي 
موظفند در طراحي، توليد و احداث ساختمان ها و 
اماكن عمومي و معابر  و وسايل خدماتي به نحوي 
عمل كنند كه امكان دسترسي و بهره مندي از آنها 
براي  معلولان همچون افراد عادي فراهم ش��ود. 
همچنين همه وزارتخانه ها، سازمان ها، مؤسسات 

و شركت هاي دولتي و نهادهاي  عمومي و انقلابي 
مجازند تا سقف مجوزهاي استخدامي سالانه خود، 
افراد نابينا و ناشنوا  و معلولان ضايعات نخاعي واجد 
شرايط را رأساً به صورت موردي و بدون برگزاري 

آزمون  استخدامي به كار گيرند. 
 در اين قان��ون آمده اس��ت: س��ازمان مديريت و 
برنامه ري��زي كش��ور موظ��ف اس��ت 3 درص��د 
از  مجوزهاي اس��تخدامي س��الانه وزارتخانه ها، 
سازمان ها، مؤسسات دولتي، شركت ها و نهادهاي  
عمومي و انقلابي را كس��ر و در اختيار س��ازمان 
بهزيستي كشور قرار دهد تا نس��بت به برگزاري  
آزمون استخدامي اختصاصي براي معلولان واجد 
شرايط با همكاري سازمان مديريت و  برنامه ريزي 
كش��ور اقدام و معلولان واجد ش��رايط پذيرفته 
شده را حس��ب مورد به دس��تگاه مربوطه معرفي 
كند. وزارت مسكن و شهرسازي، بانك مسكن و 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي  موظفند حداقل 10 
درصد از واحدهاي مسكوني احداثي استيجاري و 

ارزانقيمت  خود را به معلولان نيازمند فاقد مسكن 
اختصاص و با معرفي سازمان بهزيستي كشور  در 
اختيار آنان قرار دهند. اينها بخشي از قوانيني است 

كه هيچگاه اجرايي نشد. 
  نظارت ضعيف بر اجراي قانون

در حال حاضر اما تنها يك ميلي��ون و500 هزار 
نفر معلول تحت پوشش س��ازمان بهزيستي قرار 

دارند. 
س��هيل معيني، مدير عامل انجمن ب��اور درباره 
دلايل اجرايي نشدن اين قانون معتقد است، اين 
قانون، قانون طرح محور بوده است و بار مالي را به 
دولت تحميل مي كرد و به همين جهت بسياري از 
مواردي كه دربرگيرنده نيازهاي جامعه افراد داراي 
معلوليت بود )از جمله حق معيشت ( از اين قانون 
حذف شده بود تا با مشكل قانوني شوراي نگهبان 
روبه رو نش��ود. وي درباره اس��تخدام معلولان در 
دستگاه هاي دولتي مي گويد: در رابطه با اين بحث، 
حلقه نظارتي ضعيف عمل مي كند كه بهتر است 
با تشكيل كميته مش��تركي از سازمان بهزيستي 
و سازمان مديريت بر س��هميه جذب معلولان در 

دستگاه هاي دولتي نظارت شود. 
نحوي ن��ژاد، مع��اون امور توانبخش��ي س��ازمان 
بهزيس��تي كش��ور، اما در رابطه با لزوم جذب 3 
درص��د از معلولان كش��ور به اس��تخدام دولتي 
معتقد است: حداقل در 10 سال گذشته سازمان 
مديريت و برنامه ري��زي، نظارت ك��رده تا در هر 
اس��تخدامي كه بخواهد صورت بگيرد س��هميه 
بهزيستي لحاظ شود، اما چون ميزان استخدام ها 
كم است، اين موضوع به چش��م نمي آيد. به رغم 
همه محدوديت ها سال گذشته، سازمان بهزيستي 
توانست 25 هزار فرصت شغلي براي معلولان تحت 

پوشش خود ايجاد كند. 
با تمام اينها معلولان هم به عنوان بخشي از جامعه 
از رئيس جمهور بعدي انتظار دارند لااقل به قوانيني 

كه در اين حوزه وجود دارد، عمل كند. 

معلولان هم به حقوقشان نرسيدند

 دولت نه معلولان را استخدام مي  كند نه قانون را اجرا

با وجود بيكاران ميليوني ايراني دولت هم در چين و هم در ايران براي چيني ها كار ايجاد مي كند

سيد حسيني: از هر 1۰۰۰ نفر صياد 2۰۰ تا 3۰۰ نفر چيني هستند؛ فراخوان داده ايم كه ايراني ها را جايگزين كنيم!

يك سوم صيادهاي جنوب چيني هستند !

روايتي ديگر از زمينگير شدن صنعت فضايي در 
دولت يازدهم

برجام ماهواره بر مصباح را به بند كشيد
در دول�ت يازده�م ن�ه فقط دان�ش فضاي�ي زمينگي�ر ش�ده، بلكه 
ماهواره بلوكه ش�ده مصباح در كش�ور ايتاليا هم به رغم آنكه يكي از 
وعده ه�اي انتخاباتي دكتر حس�ن روحاني بود، هرگز اتف�اق نيفتاد. 
»ماهواره مصباح« يكي از نخس��تين پروژه هاي ماهواره اي پس از انقلاب 
محسوب مي ش��ود كه پس از تعريف اوليه در اوايل انقلاب، ساخت نمونه 
آزمايشگاهي آن در سال 75 توسط سازمان   پژوهش هاي علمي و صنعتي 
ايران )وابس��ته به وزارت علوم، تحقيقات و فناوري( آغاز ش��د. پس از آن، 
موافقتنامه اي ميان وزارت علوم و وزارت ارتباطات براي ساخت اين ماهواره 
به امضا رس��يد و از سال 77 نيز يك ش��ركت ايتاليايي با امضاي قرارداد با 
وزارت ارتباطات، مشاركت در ساخت مدل مهندسي و فضايي اين پروژه را 
آغاز كرد.  در نهايت ماهواره مصباح در 12 مرداد سال 84 توسط سيداحمد 
معتمدي، وزير وقت ارتباطات، رونمايي شد و قرار بود به فضا فرستاده شود ، 
اما به دليل همكاري نكردن كش��ورهاي روس��يه و ايتاليا براي پرتاب آن، 

سرنوشت اين ماهواره پس از 16 سال همچنان در ابهام قرار دارد. 
آن زمان هزينه راه اندازي اين ماهواره ايراني 10 ميليارد تومان اعلام شده 
بود و با وجودي كه نزديك به 16 سال از طراحي و ساخت آن مي گذرد، اما 
به دليل مشكلات تحريم در مصادره كشور ايتاليا قرار دارد و اين كشور از 
تحويل آن به ايران خودداري كرده اس��ت.  در ابتداي دولت يازدهم، وزير 
ارتباطات و مسئولان سازمان فضايي ايران، از برنامه ريزي براي مذاكره با 
كشور ايتاليا براي بازپس گيري ماهواره ايراني »مصباح« خبر دادند و پس 
از شرايط برجام، گفته ش��د كه اين مذاكرات با سرعت بيشتري در دستور 
كار قرار گرفته است.  محسن بهرامي، رئيس سازمان فضايي ايران آن زمان 
گفته بود كه »ما به دنبال حل مشكل و پرتاب ماهواره »مصباح« هستيم و 
مشكلات بين المللي پرتاب ماهواره »مصباح« پيگيري مي شود.« معاون 
وزير ارتباطات اظهار داش��ت كه »روند مذاكرات ب��راي بازپس گيري اين 
ماهواره به خوبي پيش مي رود و از ما دعوت ش��ده ك��ه در قالب هيئتي از 

آخرين وضعيت اين ماهواره در ايتاليا بازديد كنيم.«
بهرامي با اشاره به اينكه پيچيدگي هايي در قانون بين المللي براي ماهواره 
مصباح ايجاد شده كه در صدد رفع آن هس��تيم، افزود: »براي پرتاب اين 
ماهواره زمان دقيقي در دست نيست، اما اقدامات لازم در اين حوزه در حال 
انجام است.« با وجودي كه طبق اظهارات رئيس سازمان فضايي ايران، پس 
از برجام پيگيري براي بازپس گيري ماهواره مصباح به صورت جدي تري 
صورت گرفته است، اما محمدحسن انتظاري معاون سازمان پژوهش هاي 
علمي صنعتي ايران موضوع تحريم را دليل حل نشدن اين مشكل عنوان 
كرده است.  وي با تأكيد بر اينكه به دليل برخي بلاتكليفي ها، اين كار جلو 
نرفته اس��ت، اضافه كرد: در بازپس گيري ماهواره مصباح، كماكان بحث 
تحريم مطرح است.  وي با اشاره به اينكه مدارك اين گزارش براي ارائه به 
هيئت امناي سازمان پژوهش هاي علمي صنعتي ايران آماده است، گفت: 
به دليل كاربردي بودن اين پروژه، بخش خصوصي آمادگي خريد و اجراي 
»ماهواره مصباح« را دارد، اما به دليل مباحث تحريم، اين پروژه همچنان 

در اختيار كشور ايتاليا است. 

اعضاي شورای پايتخت تا  انتخابات به مرخصي رفتند 

استقبال شورايي ها از اعلام ليست اموال 
 س�خنگوي ش�وراي ش�هر تهران گف�ت: حاض�ر اس�ت داوطلبانه 
ليس�ت اموال خود را قبل از حضور در ش�ورا و بع�د از آن اعام كند. 
رض��ا تقي پور س��خنگوي ش��وراي ش��هر ته��ران در خص��وص جزئيات 
محدوديت هاي ورود به ش��هر ته��ران گفت: در اين رابط��ه هيچ مصوبه و 
تصميمي گرفته نشده و تنها گزارش��ي از سوي استانداري در صحن شورا 

مطرح شد كه منجر به هيچ گونه مصوبه اي نيز نشده است. 
تقي پور در خصوص اينكه پيش از اين بح��ث گذرنامه براي ورود به تهران 
مطرح بود، گفت: چنين موضوعي در اين جلسه مطرح نشد، اما در بسياري 
از كش��ورها، كارت مجوز س��كونت شهروندي صادر مي ش��ود و هر كسي 
قصد ساكن ش��دن در ش��هري را دارد، از پليس آن منطقه مجوز سكونت 
مي گيرد.  سخنگوي شوراي شهر تهران افزود: بايد براي آمايش جمعيتي، 
چارچوب هايي وجود داشته باش��د و دولت ها تراكم جمعيتي را مديريت 
كنند. در حال حاضر در برخي استان ها به ازاي هر هزار نفر، يك كيلومتر 
مرب��ع و در برخي، اين رقم 10 تا 15 نفر اس��ت كه نش��ان مي دهد توزيع 
جمعيت در كش��ور نامتوازن اس��ت؛ البته در اين توزيع نامتوازن، مناطق 
خشك، روستايي يا مناطقي كه كار كشاورزي در آن رونق دارد نيز بايد در 
نظر گرفته شود.  وي با بيان اينكه مجوز سكونت در برخي كشورها باعث 
شده آمارها بسيار دقيق باشد، گفت: در شهري مانند لندن، آمار سكونتي 
آنقدر دقيق است كه در زمان انتخابات، كارت هاي انتخاباتي به درِ منازل 
ارسال مي شود كه نشان دهنده آن است كه زيرساخت هاي اطلاعاتي، كامل 

و به روز است كه اين موضوع در تصميمات مديريتي بسيار مؤثر است. 
تقي پور در خصوص س��رانجام طرح »صيانت از باغ��ات« گفت: اين طرح 
طي چندين مرحله در شورا طرح و تصويب شد كه يكي از بخش هاي آن، 
شناسنامه دار كردن باغات بالاي دو هزار مترمربع است كه در حال انجام 
است. مصوبه ديگر از اين طرح، مشوق ها و چارچوب هايي براي حفظ باغات 
و اراضي مزروعي بود. در حال حاضر نيز اين طرح در كميسيون ها در حال 
بررسي است.  سخنگوي شوراي شهر تهران در خصوص تعطيلي سه جلسه 
از جلس��ات ش��ورا گفت: تعطيلي هفته آخر منتهي به انتخابات، تعطيلي 
مرسومي است و فرصت عادلانه براي كانديداهايي كه عضو شورا نيستند و 
نمي توانند از تريبون شورا استفاده كنند، اما دو جلسه ديگر به درخواست 
برخي اعضا كه از لحاظ تأييد صلاحيت ها دچار مشكل بودند، مطرح شد و 
بيشتر اعضا نيز به آن رأي دادند.  وي در خصوص سرانجام تأييد صلاحيت ها 
نيز توضيح داد: هنوز خبر رسمي از اين موضوع منتشر نشده، اما برخي از 
اعضا در هيئت استان تأييد شده اند و برخي ديگر تا بيستم ارديبهشت ماه 

مي توانند به هيئت نظارت مركزي شكايت كنند. 

فرمانده بسيج سازندگي:

 6 هزار گروه جهادي
در كشور ساماندهي شده است

فرمان�ده بس�يج س�ازندگي گف�ت: يك�ي از جلوه ه�اي كار بس�يج 
س�ازندگي، س�اماندهي گروه ه�اي جهادي اس�ت كه تا پايان س�ال 
95 بيش از ۶ هزار گروه جهادي در كش�ور س�اماندهي ش�ده است. 
س��ردار پاس��دار نعمان غلامي اظهار كرد: روز 17 ارديبهشت ماه سالروز 
تأسيس بسيج سازندگي در س��ال 79 به فرمان مقام معظم رهبري براي 
خدمت به مردم در مناطق محروم در كشور اس��ت.  وي به »ايرنا« گفت: 
بس��يج س��ازندگي به عنوان يك مجموعه خدمتگزار كه برخاسته از متن 
مردم است، دقيقاً يك تشكيلاتي است كه با ظرفيت مردمي و انگيزه و عشق 
جوانان و با هدف خدمت رساني به مردم تشكيل شده و در طول بيش از 16 
سال حيات نوراني اين تشكيلات، خدمات گسترده اي به مردم ارائه شده 
است.  غلامي تأكيد كرد: يكي از جلوه هاي كار بسيج سازندگي ساماندهي 
گروه هاي جهادي است كه تا پايان س��ال 95 بيش از 6 هزار گروه جهادي 
در كشور ساماندهي شده كه اين سازندگي و خدمت مهم با استعداد خود 
مردم براي كمك به مردم محروم و حل مش��كلات و رفع محروميت ها در 

نقاط مختلف كشور حضور پيدا كرده است. 
فرمانده بس��يج س��ازندگي ادامه داد: همايش قرآن مجس��م هم يكي از 
برنامه هاي بسيج سازندگي است كه آمده جلوه هايي از خدمات و تلاش هاي 
خود را به عنوان نمونه و نم��اد اين جريان نوراني به نمايش گذاش��ته كه 

قابل توجه و قابل تأمل است. 

اگر ه�زار نفر فعالي�ت مي كنند تنها 
2۰۰ ت�ا 3۰۰ نفر چيني هس�تند، كما 
اينك�ه ما در خواس�ت ني�رو كرديم 
و فراخ�وان داده ايم ني�روي چيني 
را برمي داري�م و ايران�ي مي گذاريم

زهرا چيذري
  گزارش 2

نيره ساري
  گزارش یک

سند يونسكو به 10 دليل تعليم و تربيت ايران را 
به تاراج مي برد

ادامه از صفحه اول
سند سازمان ملل، در نهايت به ترويج اباحه گري و افكار منحط لائيسيته در 

نظام تعليم و تربيت ايران مي انجامد.
سند 2030 ناقض همه اسناد بالادستي از جمله قانون اساسي، سياست هاي 
كلي ابلاغ شده توسط رهبر انقلاب و ساير قوانين لازم الاجراي حوزه تعليم 

و تربيت است. 
بيانات صريح رهبر معظم انقلاب درباره اين سند و اشاره به آن در حالي بوده 
كه ايشان پيش تر از اين نيز هشدارهاي لازم را ارائه كرده بودند  و در ديدار 
سال گذشته معلمان و فرهنگيان فرمودند: »ما براي تربيت نسل آينده با 
حريفي به نام »نظام سلطه بين المللي« مواجه هستيم كه براي نسل جوان 
ملت ها به ويژه ملت ايران برنامه دارد. نوس��ازي نظام آموزش��ي به شيوه 
تقليدي و رونويسي از دست غربي ها كاري غلط است. آموزش و پرورش 
در قانون اساسي، مسئله اي »حاكميتي« است و دولت بايد نقش آفريني 
كند.« اما به رغم اين، همواره اين حاميان امضاي اين سند بودند كه آن را 
رشدي برابر با شاخص هاي استاندارد جهاني توصيف مي كردند كه »آموزش 
باكيفيت« را به همراه دارد. دولت و شخص وزير پرحاشيه آموزش و پرورش 
و همچنين وزير علوم بايد در اين رابطه و ظلمي كه به جامعه فرهنگي و 
نظام تعليم و تربيت كرده اند پاسخگو باشند. البته از بي تدبيري شوراي عالي 

انقلاب فرهنگي هم نمي توان در اين رابطه به راحتي گذشت. 


